
 

 

Poziția AUTISM ROMANIA privind noul Subprogram național de sănătate pentru 

persoanele diagnosticate cu tulburări din spectrul autist 

Am luat la cunoștință de comunicatul CNAS prin care este anunțat un subprogram național de 

sănătate pentru persoanele diagnosticate cu tulburări din spectrul autist, în cadrul programului 

național de sănătate mintală. AUTISM ROMANIA consideră că acest subprogram contribuie într-

o mică măsură la nevoile speciale din zona sănătății, dar nu răspunde nevoilor reale beneficiarilor 

lui.( nu „bolnavilor„, autismul nu este o boală). 

Subprogramul adresat unui nr „estimat„ de copii 13.471 copii și 2.660 adulți diagnosticați de 

medicul psihiatru/psihiatru pediatru cu tulburări din spectrul autist„, . Oferă ședințe de 

psihoterapie/de consiliere psihologică clinică/de consiliere sau intervenție de psihopedagogie 

specială – logopedie cu durata de 50 minute, iar „numărul maxim de ședințe de psihoterapie și/sau 

consiliere psihologică clinică și/sau consiliere/intervenție de psihopedagogie specială – logopedie 

de care poate beneficia un bolnav care îndeplinește criteriile de eligibilitate pentru acordarea 

acestor servicii conexe este de 40/42/44/lună, în funcție de numărul de zile lucrătoare din luna 

respectivă. Pentru fiecare ședință de psihoterapie/de consiliere psihologică clinică/de consiliere 

sau intervenție de psihopedagogie specială-logopedie, CNAS va deconta 135 lei.„ 

AUTISM ROMANIA considera că acest subprogram este o abordare „parcelară„, parțial 

sectorială și nu intersectorială și integrată, cu atât mai puțin centrată pe persoană. Persoana autistă 

, din copilărie și până la bătrânețe, are nevoi multiple simultan, ceea ce implica nevoia pentru 

abordări și intervenție simultană coordonată, în jurul acestei persoane, in diferite etape și momente 

ale vieții.  

Estimăm că în România sunt peste 30000 de copii au diferite forme și grade de autism, iar per 

populația totală a țării numărul persoanelor autiste este aproximativ 190 000 de persoane. (1% din 

oameni are o tulburare din spectrul autismului) 

Subprogramul nu este coordonat real, complementar cu sectorul educației, cel social, care să 

conducă cu adevărat la „integrare„ și creșterea eficienței și a impactului măsurilor asupra 

oamenilor. 

Copii autiști vor merge la cabinetul psihopedagog -ului în afara programului lor școlar pentru 50 

de minute de recuperare a ceea ce sistemul educațional eșuează să ofere ca sprijin educațional 

specializat în grădinițe și scoli, din cauza lipsei pregătirii adecvate a cadrelor didactice pentru 

copiii autiști, a lipsei personalului de specialitate (psihopedagogi, profesori de sprijin, a 

asistentului la clasa specializat), a lipsei suportului specializat la clasă. Atunci este firesc să punem 

problema eficienței folosirii resurselor limitate? Care este impactul real al subprogramului asupra 

beneficiarilor înșiși? Cum va fi măsurat? în funcție de ce criterii? 

Cât privește pe adulți, mai alesc pentru cei cu nevoi complexe și cu comorbidități, ședințele de 50 

de minute de terapii în cabinete sunt ineficiente sau de neutilizat, din diferite motive (ex, nu se pot 

deplasa la cabinetul x la ora programată din multiple motive legate de însăși dizabilitatea lor sau 

atunci când ajung la ora programată pot fi epuizați, într-o stare proastă, deci nu se poate face 

„intervenție„ la comandă etc. Cei mai mulți adulți autiști au nevoi multiple și complexe și au 

nevoie de servicii de zi, unde să petreacă mai multe ore într-un spațiu adaptat, pentru diferite 



 

activități de dezvoltare de abilități, servicii care lipsesc sau sunt oferite de câteva ong-uri. 

Învățarea-dezvoltare se poate realiza prin abordări interdisciplinare și intersectoriale, individuale , 

dar mai ales de grup, diferite de cele pentru copii. Sau prin subprogram va fi angajat personal 

medical suplimentar , care va oferi aceste „ședințe de 50 de minute„ în cadrul serviciilor sociale 

create de administrațiile locale, suplimentar?  

Cum va fi măsurat impactul asupra beneficiarilor? 

AUTISM ROMANIA susține ferm nevoia ca Guvernul României să abordeze problematica 

autismului cu adevărat integrat, holistic, coordonat, intersectorial, și cu o cronologie clara și logică 

a proceselor și procedurilor de la prima suspiciune a celor din ecosistemul copilului, până la 

bătrânețe, pentru a satisface nevoile complexe ale persoanelor autiste din toata tara. Este nevoie de 

colaborarea și cooperarea, coordonarea între diferite ministere, agenții, instituții, organizații sau 

sectoare pentru a ca serviciile să fie integrate, eficiente, complementare, cu impact real asupra 

persoanelor autiste și a familiilor lor. Pentru aceasta asociația noastră susține și solicită Guvernului 

finalizarea Planului național pentru autism început în 2018, unde subprogramul pe sănătate poate 

fi integrat. Singur, nu este eficient. 

--------------- 

1% dintre copii au autism http://www.who.int/.../detail/autism-spectrum-disorders 

1% dintre adulti au autism http://www.autismeurope.org/.../prevalence-rate-of-autism/ 
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